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چرا نباید واکسن خارجی 
وارد شود؟

هر چند واکسن ها تاکنون نتوانسته اند مانع 
100درصدی ابتلا به کوویدـ19باشــند، اما 
مســتندات، تأثیر آنها بر کاهش قابل توجه 
مرگ و ابتلای شدید به کرونا را به خوبی نشان 
داده است. به طور کلی در ایران تاکنون 4دوز 
واکسن برای هر نفر تزریق شده و اکنون روند 
تزریق دوز چهارم به عنوان دومین دوز یادآور 
در جریان اســت؛ هر چند که هنور بخشی از 
جمعیت کشور هیچ واکسنی دریافت نکرده  
یا دوره های واکسیناسیون خود )تزریق 2دوز 
و دوز سوم( را در گذشــته تکمیل نکرده اند. 
حالا هم ابهاماتی درباره ضرورت تغییر برند 
واکسن ها در دوز چهارم یا متنوع نبودن سبد 
واکسیناسیون مطرح می شود که باعث شده 
مردم در واکسیناســیون خود تأخیر داشته 
باشــند. اما نکته مهم اینجاست که در وهله 
اول اولویت با واکسیناســیون است؛ آن هم 
با هر برندی که موجود باشــد؛ چراکه اگر به 
ســنوات ابتدایی کرونا و ورود واکســن ها به 
بازار مصرف برگردیم، همان زمان تأکید شد 
اولویت، تزریق واکسن است، نه پلتفرم آن. آن 
زمان کشورها و مراکز تحقیقاتی مختلف وارد 
چرخه و واکسن ها براساس چند پلتفرم تهیه 
و وارد بازار جهانی شدند. در تمام کشورهایی 
که واکسیناسیون انجام شد، موج های جدید 
بیماری بعد از واکسیناسیون هم وجود داشت، 
اما در مقایســه با دوران قبل از واکســن ها، 
پیامدها و تلفات و آسیب های گذشته در تمام 
حوزه های بهداشــتی، اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و... را شاهد نبودیم. اما اینکه اکنون با 
زیرسویه های جدید اومیکرون در مورد اینکه 
مردم نمی دانند باید چه واکسنی بزنند، باز هم 
اولویت با نخستین واکسن در دسترس است. 
سازمان بهداشــت جهانی تنها توصیه کرده 
که از پلتفرم های مختلف می توان در تزریق 
واکسن یادآور اســتفاده کرد؛ یعنی اگر برای 
دوزهای اول و دوم، ویروس کشته شده تزریق 
شده باشد، می توان دوز سوم را تغییر داد، اما 
تأکیدی بر این مسئله نیست و حتی می توان 
هر 4دوز واکسن را از یک پلتفرم تزریق کرد و 
منعی هم ندارد. درباره کم شدن تنوع یا نبود 
واکسن های خارجی در سبد واکسیناسیون 
هم باید به این نکته توجه داشــت که ســبد 
تولید واکسن در دنیا محدود است و اینطور 
نیست که 100برند واکســن علیه کرونا در 
اختیار کشورهای دنیا باشد. در کشور آمریکا 
و با تزریق 3دوز واکســن فایزر برای بخش 
زیادی از مردم، باز هم در موج جدید BA4 و 
BA5 بحران بیماری رقم خورده و مرگ های 
روزانه هــم گزارش می شــود. مطالعات هم 
نشــان می دهد که گروه های واکسینه نشده 
یا کسانی که تعداد دوزهای کمتری دریافت 
کرده اند، مرگ بیشتری دارند. در کشورهای 
اروپایی هم آمار روزانه نشان می دهد که حتی 
با وجود تزریق فایزر، مدرنا و آسترازنکا پیک 
بیماری همچنان وجود دارد و به همین دلیل 
می توان ادعا کرد که نــوع پلتفرم، تضمین 
ایمنی بخشــی بیشــتر نبوده و نیست. البته 
ســویه های متعــددی از کوویدـ19تاکنون 
وجود داشــته و واکســن های جامعی برای 
تمام سویه ها تولید نشده اســت؛ در نتیجه 
مسیر تداوم بیماری ممکن است در آینده هم 
وجود داشته باشد؛ به همین دلیل این انتظار 
وجود دارد که علاوه بر موج هفتم که اکنون 
درگیر آن هستیم در اواخر پاییز و زمستان هم 
موج جدیدی از بیماری وجود داشــته باشد. 
هیچ گزارشــی هم درباره اینکه زمان پایان 
بیماری چه زمانی باشــد، وجود ندارد. نکته 
مهم دیگر این است که همین حالا تعدادی 
از کشورها، واکســن های آسترازنکای تاریخ 
مصرف گذشته دارند و حتی درباره فایزر هم 

همین اتفاق رخ داده است. 
پس بــه ســادگی نمی تــوان بــه واردات 
واکسن های خارجی به کشــور اعتماد کرد. 
اما نکته مهمی که درباره واکسن های ایرانی 
وجود دارد این اســت که وزارت بهداشت در 
حجم زیاد این واکسن ها را خریداری نکرده 
و تولیدکنندگان هم به دلیل ناراحتی از این 
موضوع میــزان تولید را کاهــش داده اند تا 
براساس سفارش و درخواست وزارت بهداشت 
تولید کننــد؛ به همین دلیل واکســن های 
ایرانی که در شرف تاریخ انقضا باشند، بسیار 
کم  هستند. اما این کاهش تولید باعث نشده 
میل به تحقیق و ارتقا در بین واکسن ســازها 
کاهش پیدا کند، ممکن است آنها محصول 
تولید نکرده باشــند که آن هم به دلیل نبود 
خریدار اســت، اما محصول آنها در مســیر 
تکامل و تحقیق است و به محض فراهم شدن 
شرایط ورودشان به بازار می توانند به روز شده 
محصولشان را عرضه کنند. نکته اصلی هم این 
است که تنها خریدار واکسن در ایران، وزارت 
بهداشت است و واکســن ها اجازه فروش در 
داروخانه ها را هم ندارنــد. اگر خریدار واحد، 
اقدامی بــرای خرید نکند، ســرمایه گذاری 
در تولید واکســن که محصول گرانی هم به 
شــمار می رود و دوره مصرف کوتاهی دارد 
به صرفه نیســت و نمی توان آنهــا را تولید و 
در انبار نگــه داری کرد. امــا تحقیق درباره 
واکسن ها در سطح جهانی و حتی در داخل 
کشور همچنان ادامه دارد و به گونه ای است 
که حرکت تولیدکنندگان در مسیری خواهند 
بود تا واکســن جامع و مؤثر بر کرونا ویروس 
تولید شود و در مواجهه با جهش های مختلف 

ویروس مشکلی نداشته باشند.

محمدکریمینیایادداشت
کارشناس حوزه سلامت

3 چالش واکسن سازان

تولید واکســن کرونا با 5پلتفرم قطعــا یکی از 
دستاوردهای ایران در حوزه پزشکی است، مسئله 
اما اینجاســت که اکنون صنعت واکسن ســازی 
کشــور با وجود جهش قابل توجــه در پاندمی 
کرونا، دست به گریبان مشــکلات زیادی شده 
است. برخی شــرکت ها کمتر از 50درصد پول 
واکسن های تحویل داده شده به وزارت بهداشت 
را گرفته  و برخی دیگر هم هنوز یک ریال دریافت 
نکرده اند. هم اکنون هم هیچ واکســن جدیدی 
تولید نمی شود و واکســن های تولید شده هم در 
انبار شرکت ها روی دست تولیدکنندگان مانده 
است. اردیبهشــت امســال علیرضا خاکدامن، 
معاون ستاد توسعه فناوری زیست فناوری معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری از بدهی 5.5هزار 
میلیارد تومانی به شرکت های تولیدکننده واکسن 
خبر داده و گفته بود: »تاکنون حدود 150میلیون 
دوز واکسن خارجی شامل آسترازنکا، اسپوتنیک 
 وی، سینوفارم و بهارات و 50میلیون دوز واکسن 
داخلی شامل برکت، اسپاکوژن، پاستوکووک، نورا 
و فخرا خریداری شده است.« البته هم اکنون، در 
سبد واکسیناســیون ایران تنها واکسن خارجی 
موجود سینوفارم است و به نظر نمی رسد که دولت 
و وزارت بهداشت تصمیمی برای واردات واکسن 
داشته باشند. سیاست آنها حمایت از واکسن  سازان 
داخلی و تأکید بر صادرات محصولات آنهاست، اما 
بررسی های همشهری نشان می دهد که مشکلات 
مشترک تولیدکنندگان داخلی واکسن، ازجمله 
پرداخت نشــدن مطالبات و عملی نشدن وعده 
خرید واکسن ها همچنان به قوت خود باقی است. 
درباره صادرات هم واکسن های ایرانی هنوز موفق 
به دریافت مجوزهای ســازمان جهانی بهداشت 
نشده اند و این مسئله فرصت های صادرات آنها را با 
محدودیت های زیادی همراه می کند. حسینعلی 
شهریاری، رئیس کمیســیون بهداشت و درمان 
مجلس چندی پیش با انتقاد از وضعیت موجود 
درباره واکسن سازهای داخلی گفته بود: »وزارت 
بهداشت در خرید واکســن های ایرانی بدعهدی 
کرده و بدهی خود را به این شرکت ها نمی پردازد. 
از سوی دیگر پیگیری واکسن سازهای ایرانی برای 
صدور مجوز توسط سازمان بهداشت جهانی هم به 
نتیجه ای نرسیده و بسیاری از کشورها واکسن های 
ایرانی را به رسمیت نمی شناسند؛ به همین دلیل، 
اساســا از ابتدا اســتقبال زیادی از واکسن های 
ایرانی کرونا صورت نگرفت و اکنون هم به جایی 
رسیده ایم که به صورت کلی اســتقبال از تزریق 
دوزهای یادآور واکسن کرونا در میان مردم ایران 

هم کم شده است.« 

تمرکزبرتولیدواکسناومیکرون
اولین واکسن ایرانی، یعنی کووایران برکت تاکنون 
۶0میلیون دوز تولید شــده و 15میلیون دوز به 
وزارت بهداشت تحویل داده است؛ هر چند تمرکز 
فعلی شــرکت برکت بر تولید واکســن با سویه 

اومیکرون و صادرات است و اوایل تیر امسال هم 
نخســتین محموله صدهزار دوزی این شرکت به 
نیکاراگوئه و ونزوئلا صادر شد. سازمان غذا و دارو 
هم مجوز تزریق اضطراری واکسن برکت پلاس، 
برای ســویه اومیکرون را اوایل تیر امسال صادر 
کرد و پیگیری های همشهری نشان می دهد که 
3میلیون دوز از این واکسن تحویل وزارت بهداشت 
شده است؛ هر چند که مدیران این شرکت تمایلی 
به انجام مصاحبــه و بیان آنچه قرار اســت برای 
واکسن های تولیدشده یا شرایط خط تولید این 
واکسن ها در آینده رخ بدهد، ندارند، اما براساس 
آمار موجود، شرکت دارویی برکت عددی حدود 
12هــزار میلیارد ریال از دولت بابت واکســن ها 
طلبکار و مانند ســایر واکسن سازها با مشکلاتی 
ازجمله نبود حمایت و پرداخت نشــدن به موقع 

مطالباتش مواجه است.

حواشیتاریخانقضاومشکلاتتولید
دومین واکســن ایرانی، پاســتوکووک محصول 
مشــترک ایران - کوباســت که البته به تأکید 
مسئولان انستیتو پاستور، تکنولوژی این واکسن 
به طور کامل به ایران منتقل شده است؛ واکسنی 
که تاکنون 15میلیون دوز آن به وزارت بهداشت 
تحویل داده شده و 2میلیون دوز هم آماده تحویل 
دارد. تصاویری که چند روز پیش از تمدید تاریخ 
انقضای این واکسن منتشر شد، موجی از نگرانی ها 
را برای مردم به وجود آورد. در این تصاویر نشــان 
داده شــد که تاریخ انقضای واکسن ها با برچسب 
جدید، تغییر کرده اســت. اظهــارات متفاوت از 
تمدید این تاریخ انقضا باعث ابهامات زیادی شد. 
در نهایت دلارام درود، معاون تولید انستیتوپاستور 
ایران درباره تمدید تاریخ انقضای این واکسن ها 
توضیحات کاملی ارائه کرد و براساس اعلام او تاریخ 
درج شده اولیه روی واکســن های پاستوکووک 
براســاس داده های اولیه پایــداری کوتاه مدت، 
به صورت ۶ماه درج شــده   و با ادامــه مطالعات، 
پایداری طولانی مدت این واکســن ها در شرایط 
واقعی مورد بررسی قرار گرفته و با توجه به نتایج 
به دســت آمده، مجوز مصرف تمدید شده است. 
حالا احســان مصطفوی، رئیس مرکز تحقیقات 
بیماری های نوپدید و بازپدید انســتیتو پاستور 
ایران درباره ظرفیت های خط تولید این واکسن 
در کشــور به همشــهری توضیحات بیشــتری 
می دهد: »علاوه بر 15میلیون دوز تحویل شده، 
2میلیون دوز واکسن دیگر هم در حال طی کردن 
مراحل دریافت مجوز اســت تــا تحویل وزارت 

شود. خط تولید هم متوقف نشــده و درصورت 
اعلام نیاز وزارت بهداشت، ظرفیت تولید ماهانه 
4میلیون دوز پاســتوکووک فراهم اســت.«  در 
انستیتوپاستور علاوه بر پاستوکووک، تولید واکسن 
جدید انستیتوپاستور با پلتفرم آدنوویروس مشابه 
آســترازنکا هم کلید خورده و مصطفوی درباره 
وضعیت این واکسن جدید می گوید: » مستندات 
این واکسن در اختیار سازمان غذا و داروست و این 
آمادگی در انستیتو پاستور وجود دارد که درصورت 
نیاز، کارآزمایی های بالینی را آغاز کند. « پیش از 
این علیرضا بیگلری، رئیس سابق انستیتو پاستور 
کمبود نقدینگی و نبود حمایت هــای ارزی را از 
مشکلات اصلی تولید واکسن اعلام کرده و گفته 
بود برای تمام واکسن های تحویل شده به وزارت 
بهداشت کمتر از 30درصد پول دریافت کرده ایم.

فقط10درصددریافتی!
»شــرکت رازی تاکنون 5میلیون دوز واکســن 
کووپــارس تحویــل وزارت بهداشــت داده و 
3.5میلیون دوز هم در انبار دارد.« این موضوع را 
محمدحسین فلاح مهرآبادی، سخنگوی مؤسسه 
تحقیقات و واکسن ســازی رازی اعلام می کند و 
درباره خط تولید واکسن کووپارس به همشهری 
می گوید: »ظرفیت تولیــد ماهانه 3میلیون دوز 
واکســن را داریم، اما تا وقتی که وزارت بهداشت 
اعلام نیاز نکند، تولید جدیدی نخواهیم داشت. 
همین حالا 3.5میلیون دوز واکســن داریم که 
تولید آنها به درخواســت خود وزارت بهداشــت 
صورت گرفته، اما نه واکسن ها را تحویل می گیرند 
و نه قراردادی برای آنها بسته می شود.« به گفته 
مهرآبادی، وزارت بهداشــت برای 5میلیون دوز 
واکسن تنها 10درصد هزینه ها را پرداخت کرده 
و تولید جدید تا محقق نشــدن تعهــدات انجام 
نمی شــود: »در تمام دنیا مواد اولیه برای تولید 
واکســن گران اســت. البته اینطور نیست که ما 
ضررهای زیادی کرده باشــیم، اما به هر صورت 
سرمایه گذاری صورت گرفته و نیاز داریم که پول 
واکسن ها به ما پرداخت شــود.« او نبود حمایت، 
پرداخت نشــدن مطالبات به صورت یکســان به 
همه شرکت ها و منعقد نشــدن قرارداد جدید را 
3چالش اصلی واکسن سازها عنوان می کند: »این 
شرایط قطعا فشار زیادی به تولیدکنندگان وارد 
خواهد کرد؛ چراکه آنها هزینه های زیادی کرده اند 
و باید برگشت منابع مالی وجود داشته باشد. اگر 
این مشکلات مرتفع نشــود، درصورت مواجهه با 
پاندمی های بعدی واکسن ســازها دیگر ریسکی 

برای ورود به چنین شــرایطی نخواهند داشت.« 
به گفته سخنگوی مؤسسه رازی، راهکار برون رفت 
واکسن سازها از شرایط فعلی محقق شدن تعهدات 
و وعده های وزارت بهداشت اســت. او در ادامه، 
صدور دیرهنــگام مجوزها را چالــش صادرات 
واکسن ها می داند و می گوید: »مجوزهای صادرات 
را زمانی دادند که بیشتر کشورها واکسن های مورد 
نیازشان را تامین کرده بودند و به همین دلیل این 

شرایط فراهم نشد.« 

واکسنسازهاراپشیماننکنید
اسپایکوژن، دومین واکسن تولید مشترک است 
که با همکاری ایران و یک شــرکت استرالیایی 
ساخته شــده اســت. تاکنون 14میلیون دوز از 
این واکسن تولید شــده، اما وزارت بهداشت تنها 
8میلیون دوز تحویل گرفته است. هاله حامدی فر، 
مدیرعامل گروه دارویی سیناژن درباره وضعیت 
خط تولید این واکسن به همشهری می گوید: »با 
توجه به اینکه تکنولوژی تولید پروتئین نوترکیب 
بیش از یک دهه اســت که از ســوی سیناژن در 
داخل کشور وجود دارد، برای تولید اسپایکوژن، 
خط تولید جدیدی راه انــدازی نکردیم و درباره 
واکسن ها هم مورد استفاده قرار گرفت. هم اکنون 
مانند گذشته داروهای پروتئینی در این خط تولید 
می شــوند، اما اکنون تولید واکسن اسپایکوژن با 
توجه به محدودیت در تحویل گرفتن از ســوی 
وزارت بهداشت و اینکه قبلا به مقدار کافی تولید 
شده، لزومی ندارد.« به گفته حامدی فر، نخستین 
تولید اســپایکوژن حدود ۶میلیون دوز بود که با 
درخواست وزارت بهداشــت به 14میلیون دوز 
رســید، اما فقط 8میلیون دوز آن از سوی وزارت 
تحویل گرفته شد. سایر واکسن ها تعیین تکلیف 
نشده است. او به هزینه های گران تولید واکسن هم 
اشاره می کند و می گوید: »سیناژن تنها مجموعه 
خصوصی است که واکســن به وزارت بهداشت 
تحویل داد و هیــچ ارز دولتی 4200تومانی بابت 
تولید واکســن دریافت نکرد؛ بــه همین دلیل 
هم اکنون پروژه واکســن برای مجموعه سیناژن 
یک پروژه ضررده به حســاب می آید؛ چون هنوز 
بازپرداخت مالی واکسن های تحویل داده شده، 
صورت نگرفته است.« او ادامه می دهد: »مشکل 
اصلی اینجا بود که از فروردین 1400همکاری های 
لازم برای آغــاز مطالعات بالینی را نداشــتیم و 
بارها مطرح کردیــم که اگــر همکاری ها انجام 
می شد، قبل از پیک پنجم، مردم به واکسن کرونا 
در حجم چندیــن میلیون دوز دسترســی پیدا 

می کردند. این بزرگ ترین حسرت ما در از دست 
رفتن فرصت و اندوه جان باختن بسیاری از مردم 

در تابستان1400 است.«   

هیچپولیدریافتنکردهایم
واکسن نورا هم تاکنون 5میلیون دوز تولید شده 
که 3میلیون دوز آن در اختیار وزارت بهداشت قرار 
گرفته است. تولیدکنندگان این واکسن 2میلیون 
واکسن دیگر هم در اختیار دارند، اما باید منتظر 
اعلام درخواست وزارت بهداشت باشند. غلامرضا 
اولاد، مجری طرح واکســن نورا درباره وضعیت 
خط تولید این واکسن به همشــهری می گوید: 
»ظرفیت خط تولید نورا، حداقل 3میلیون دوز در 
ماه است، اما فعلا تولید جدید نداریم. تاکنون هیچ 
پولی از فروش قبلی واکسن ها دریافت نکرده ایم و 
تنها امیدواری مان عملی شدن قول ها و پرداخت 
مطالبات اســت.« به گفته او، مشــکلات موجود 
درباره واکسن سازها تا حدودی به فروکش کردن 
کرونا و صفر شــدن مرگ ومیرها برمی گردد که 
باعث شد بحث مطالبه واکسن مقداری به حاشیه 
برود: »اکنون با توجه به رقم خوردن دوباره پیک 
بیماری و بــالا رفتن آمارها به نظر می رســد که 
برنامه ریزی دولت برای خرید واکسن درصورت 
ادامه بحــران بیماری افزایش پیــدا کند.« او در 
پاسخ به این سؤال که با وجود توقف در خط تولید 
و درصورت درخواست آیا به سرعت می توان نیاز 
به واکسن را تامین کرد، عنوان می کند:  »آمادگی 
لازم برای تولید بیشــتر وجــود دارد، توقفی در 
خط تولید نداریم و برای شروع تولید مجدد هم 
برنامه ریزی شده است. البته در ادامه مسیر نیاز 
به حمایت های دولت اســت که باعث می شــود 
واکسن ســازها در آینده برای هــر عاملی، تولید 

واکسن را با پلتفرم های ارائه شده انجام دهند.« 

پولواکسنهایتولیدداخلراندادهاند
فخرا هم تاکنون بیش از 5میلیون دوز واکسن 
تولید کرده، اما آمار دقیقی از تحویل این واکسن  
به وزارت بهداشــت، در دســت نیست. احمد 
کریمی، مدیر پروژه واکســن فخرا اوایل مرداد 
درباره مشکلات این شرکت به ایلنا گفته: »سال 
گذشــته اعلام کردیم که اگر کسی این واکسن 
را نخواهد و از ما نخرد، ما هــم تولید نخواهیم 
کرد و هنوز هــم همین را می گوییــم. تاکنون 
هر تعداد دوز واکســنی که سفارش داده شده، 
تولید و تحویل وزارت بهداشــت شده است.« 
به گفته کریمی وزارت بهداشت پول واکسن های 
تولید داخل را نداده و این مســئله در جلسه با 
کمیسیون بهداشــت و درمان نیز مورد تأکید 
قرار گرفته اســت: »در جلسه مشــترکی که با 
وزارت بهداشت برگزار شــد، سازمان مدیریت 
قول داده است که این مبلغ پرداخت شود. این 
پول قرار است در دولت جابه جا شود و دیر یا زود 
این کار انجام خواهد شد. در این شرایط، 2جلسه 
هم برگزار شــده و وزارت بهداشــت هم قبول 

دارد کــه بدهکار اســت. آنها 
اعلام کرده اند کــه این بدهی 
را پرداخــت خواهنــد کرد.«

خرید واکسن براساس نیاز معاونت بهداشت 
سیاستهایحمایتیسازمانغذاوداروازواکسنسازهایداخلیبر
مبناینیازبهتامینواکسنهاســت.بهگفتهسعیدهفخرزاده،رئیس
ادارهبیولوژیکسازمانغذاودارو،خریدواکسنبراساساعلامنیاز
ودرخواستمعاونتبهداشتوزارتبهداشتصورتمیگیرد:»این
معاونتبراساسپروتکلهایجهانی،ســیربیماریوواریانتهای
ویروسیکهدرگردشهستندنیازبهنوعومیزانواکسنهارااعلام
میکند.وزارتبهداشتخریدارنهاییواکسنهاستکهدرصورت
نیازدراینبارهاقداممیکند.«اودرپاسخبهاینسؤالکهدرشرایط
کنونیواکسنهارویدستتولیدکنندگانماندهوآیاتوزیعآنهادر
داروخانههامناسبنخواهدبود،بیانمیکند:»واکسنیکموضوع

استراتژیکاســتوتامینوتوزیعرایگانآنبرعهدهدولتهاست.
واکسنکووید-19درکلدنیابهصورترایگاندراختیارمردمقرار
گرفتهاستوراجعبهآندرسیاستهایکلانوزارتبهداشتوبا
همکاریبینبخشیتصمیمگرفتهمیشود.«فخرزادهدربارهصدور
مجوزبرایواکسنهایجدیدمثلاستنشاقیکووپارسیاآدنوویروس
پاستورهمتوضیحمیدهد:»هرشرکتیکهاطلاعاتوپروتکلهای
کاملراارائهکنددرسازمانغذاوداروبررسیواعلامنتیجهخواهد
شــد.هماکنوندردنیاتوصیهبهتولیدواکسنهایپلیوالان)چند
ظرفیتی(یابراساسســویههایجدیدویروسشدهاست؛بههمین
دلیلیکیازتوصیههایمابهواکسنسازهایداخلیهمایناستکهبا
توجهبهزیرساختهاوتوانمندیهایخوبیکهدارند،درهمینمسیر

برایسویههایجدیدواکسنحرکتکنند.«
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مریمسرخوشگزارش
روزنامه نگار

نبود حمایت از تولیدات داخلی، پرداخت نشدن مطالبات به طور یکسان و منعقد نکردن قراردادهای جدید، چالش های اصلی تولیدکنندگان ایرانی واکسن کرونا اعلام می شود

کو برکت تاکنون ۶۰ 
میلیون دوز تولید و ۱۵ 
میلیون دوز به وزارت 

بهداشت تحویل داده 
است. این  شرکت 

دارویی عددی حدود 
۱۲ هزار میلیارد ریال از 
دولت بابت واکسن ها 

طلبکار است و مانند 
سایر واکسن سازها 

با مشکلاتی از جمله 
نبود حمایت و پرداخت 

نشدن به موقع 
مطالباتش مواجه است

پاستوکووک ۱۵ میلیون 
دوز به وزارت بهداشت 

واکسن داده و ۲ میلیون 
دوز هم آماده تحویل 

دارد. کمبود نقدینگی 
و نبود حمایت های 

ارزی از مشکلات اصلی 
انستیتوپاستور در 

تولید واکسن است و 
برای تمام واکسن های 
تحویل شده به وزارت 
بهداشت کمتر از 3۰ 

درصد پول دریافت 
کرده است

۵ میلیون دوز واکسن 
کووپارس تاکنون 

تحویل وزارت بهداشت 
داده و 3.۵ میلیون 

دوز هم آماده تحویل 
است. تنها ۱۰ درصد 

هزینه های تحویل 
واکسن را دریافت 

کرده اند و معتقدند 
که اگر این مشکلات 

مرتفع نشود، در صورت 
مواجهه با پاندمی های 

بعدی واکسن سازها 
دیگر ریسکی برای 

ورود به چنین شرایطی 
نخواهند داشت

اسپایکوژن، تاکنون 
۱4 میلیون دوز واکسن 

 تولید کرده که تنها
8 میلیون دوز آن را 

وزارت بهداشت تحویل 
گرفته است. سیناژن 

تنها مجموعه خصوصی 
است که واکسن 

به وزارت بهداشت 
تحویل داد و هیچ ارز 
دولتی 4۲۰۰ تومانی 

بابت تولید واکسن 
دریافت نکرده است. 

بازپرداخت مالی 
واکسن های تحویل 

داده شده هم صورت 
نگرفته است

تاکنون ۵ میلیون دوز 
واکسن نورا تولید شده 
و 3 میلیون دوز آن در 

اختیار وزارت بهداشت 
قرار گرفته است. 

شرکت تولیدکننده این 
واکسن هم   امیدوار به  

عملی شدن قول ها و 
پرداخت مطالبات است

فخرا هم تاکنون 
بیش از ۵ میلیون دوز 

واکسن تولید کرده اما 
آمار دقیقی از تحویل 
این واکسن  به وزارت 
بهداشت، در دست 

نیست. به گفته مدیر 
پروژه واکسن فخرا، 

وزارت بهداشت قبول 
دارد که بدهکار است و 
 در جلسه مشترکی که 

 با  این وزارتخانه
 برگزار شد، سازمان 

مدیریت قول داده 
هزینه واکسن سازها 

پرداخت شود

خلاصه گزارش
قانون»ترک فعل«معطل 

آیین نامه   اجرایی
تحقق دولت هوشمند 

پس از ۲دهه
هنگامی که سیل درنقطه ای که قبلا   خسارت زده است، رخ 

می دهد یعنی مسئولان به وظیفه خود، درست عمل نکرده اند
تا پایان شهریور امسال  همه دستگاه ها به پنجره ملی 

خدمات دولت هوشمند متصل می شوند
12

مجوز شورا برای هزینه کردن 
شهرداری در  اربعین

اعضای شورای شهر با یک فوریت لوایح هزینه کرد شهرداری 
تهران برای رویدادهای عطر سیب  موافقت کردند 


